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Poskytnutí informací ohledně příspěvku na péči a jeho poskytování 
 
Žádost: 
ze dne 10. 03. 2023 
 
Žádost o poskytnutí informací na základě zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 

k informacím, ve znění pozdějších předpisů.  

 

Žadatel se domáhá o poskytnutí informací: 

1. Dle § 7 zákona se příspěvek na péči poskytuje osobám závislým na pomoci jiné fyzické 

osoby. Dále, dle § 19 odst. 2 zákona je příjemcem namísto oprávněné osoby její zákonný 

zástupce nebo opatrovník.  

V případě, že je nezletilá osoba, závislá na pomoci jiné fyzické osoby, svěřena soudním 

rozhodnutím do péče jednoho z rodičů, má se za to, že příspěvek na péči má být vyplácen 

jedině tomu z rodičů, kterému je nezletilá osoba svěřena do péče? Tedy bez ohledu na 

to, jaký je faktický stav? Jaký je v takovém případě postup, kdy péči ve skutečnosti 

poskytuje druhý rodič nebo třetí osoba, která není ve vztahu k nezletilé osobě osobou 

blízkou?  

2. V případě, že rozhodující je formální stav (tj. příjemcem příspěvku na péči je vždy zákonný 

zástupce – rodič, bez ohledu na to, zda ve skutečnosti je nebo není pečující osobou), 

znamená to, že příjem příspěvku jinou osobou (např. druhým rodičem, tj. rovněž 

zákonným zástupcem) je vždy v rozporu s předmětnými pravidly zákona a příspěvek by 

měl být v takovém případě příjemcem vrácen? 

3. V případě, že k výše uvedeným dotazům existuje jakákoliv metodika, související správní 

rozhodnutí, interní pokyny nebo další písemná interpretace, pak prosím o její poskytnutí.  

 

K Vaší žádosti Vám na základě podkladů zpracovaných Odborem zaměstnanosti a 

nepojistných sociálních dávek GŘ ÚP ČR, do jehož věcné působnosti předmětná problematika 

spadá, sděluji následující: 

 



1. Podle § 19 odst. 2 zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, ve znění pozdějších 

předpisů (dále jen „zákon o sociálních službách“), je příjemcem příspěvku na péči 

v případě, že oprávněnou osobou je nezletilé dítě, zákonný zástupce nebo jiná fyzická 

osoba, které byla nezletilá oprávněná osoba svěřena do péče na základě rozhodnutí 

příslušného orgánu. V případě, že je dítě svěřeno rozhodnutím soudu do péče jednoho 

z rodičů, je tento rodič příjemcem příspěvku na péči. Jako takový pak má všechny 

povinnosti vyjmenované v § 21 odst. 2 zákona o sociálních službách. V kontextu dotazu 

jde zejména o povinnost využívat příspěvek na zajištění potřebné pomoci osobou blízkou 

nebo asistentem sociální péče uvedeným v § 83 nebo poskytovatelem sociálních služeb, 

který je zapsán v registru poskytovatelů sociálních služeb podle § 85 odst. 1, zařízením 

pro děti vyžadující okamžitou pomoc nebo dětským domovem anebo speciálním lůžkovým 

zdravotnickým zařízením hospicového typu. V praxi to znamená, že v případě více 

ohlášených poskytovatelů pomoci je příjemce příspěvku na péči povinen využívat jej na 

pomoc poskytovanou všemi ohlášenými poskytovateli pomoci. Jsou-li tedy poskytovateli 

pomoci oba rodiče, přičemž jeden z nich je příjemce, je příjemce povinen poskytovat 

odpovídající část příspěvku na péči druhému rodiči, který rovněž poskytuje péči. 

2. Je nutno rozlišovat mezi příjemcem příspěvku na péči a poskytovatelem pomoci, nemusí 

se nutně jednat o tutéž osobu. Kdo může být příjemcem příspěvku na péči, zcela jasně 

stanovuje zákon o sociálních službách a ukládá mu i povinnosti z toho vyplývající, viz výše 

uvedená ustanovení zákona. Příjemcem příspěvku může být fakticky pouze jedna osoba, 

zatímco poskytovatelů pomoci může být více (fyzické či právnické osoby). Příjemce 

příspěvku na péči má mimo jiné povinnost využívat příspěvek k zajištění pomoci, což 

prakticky znamená, že má příspěvek předávat poskytovateli pomoci, resp. více 

poskytovatelům pomoci.  

3. Výše popsané skutečnosti a jejich aplikace v praxi Úřadu práce ČR nejsou upraveny 

metodickými materiály, vyplývají přímo z ustanovení zákona o sociálních službách.  

 

 

S pozdravem 

 


